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یادداشت دانشجویی

ارتجاع در سیاستگذاری خارجی دولت

در  روحانی  رئیس جمهور  استقبال  و  مجدد  مذاکره  زمزمه های 

حرف های  فراموش کردن  و  مردم  از  مایه گذاشتن  با  متفاوت  الفاظ 

دولت  می دهد  نشان  که  است  بزرگی  خطر  زنگ  پسابرجامی شان 

تک بعدی و فقط دارای برنامه مذاکره و سازش بوده و هیچ جایگزینی در 

صورت عدم همراهی غرب ندارد.

مقاومت  واسطه  به  اسلامی  جمهوری  موقعیت  امروز  که  صورتی  در 

هوشمندانه در ابعاد مختلف هم به لحاظ اقتدار منطقه ای و هم به لحاظ 

سیاست بین الملل تصویر کشوری مستقل با شخصیتی تنش زدا و پایبند 

به مقررات و تعهدات بین المللی است؛ پایبند به تعهدات اشتباهی که 

به واسطه پیوند زدن اقتصاد و معیشت ملت با توافق با غرب و ایده پیشرفت 

ایران  به ملت شریف  و دوازدهم  یازدهم  از سوی دولت  از طریق سازش 

تحمیل شده است.

ایـن درحالـی اسـت کـه هنـوز زخـم مشـکلات معیشـتی و اقتصـادی کـه 

ایـن جریـان فکـری از سـال ۹۲ وعـده اش را در ازای مذاکـره بـا غـرب و 

کدخدایـش داده بودنـد، بـاز اسـت، در حالی کـه برخـلاف ایـن عقیـده 

شکسـت خورده، نظرسـنجی های مختلـف مردمـی مشـکلات اقتصـادی 

کشـور را حاصـل سـوء مدیریت و عملکـرد ضعیـف دولـت می داننـد و نـه 

عدم ارتبـاط بـا غـرب و نـه تحریم هـای غـرب!

در نامه اخیری که از اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان مستقل 

خطاب به ریاست محترم جمهور منتشر کردیم، سوالاتی کلیدی مطرح 

کردیم که به  نظر می رسد پاسخ این سوالات خود خط بطلانی بر اندیشه 

از جمله »کشورها مگر  بازگشت  آیا  اینکه:  ازجمله  باشد،  مذاکره مجدد 

جلسه ای  به  که  بدانم  »اگر  جمله  به  کنند«  مذاکره  آمریکا  با  دیوانه اند 

مشکلات  و  شده  آباد  کشور  درنتیجه،  که  کنم  ملاقات  کسی  با  و  بروم 

مردم حل می شود، دریغ نمی کنم« معنای ارتجاع در سیاستگذاری های 

دولت نیست؟ آیا شخص رئیس جمهور می تواند دستاوردهای اقتصادی 

مذاکرات سابق در قبال آن همه امتیاز و تعهد در قبال هیچ را برای مردم 

و  ارز  قیمت  سرسام آور  افزایش  افسارگسیخته،  تورم  آیا  کند؟  بازخوانی 

تعهد  و  کری  امثال  امضای  به  اعتماد  نتیجه  مردم  سفره  کوچک شدن 

درنتیجه  کشور  آبادی  که  می کنند  تضمین  هم  باز  آیا  نبود؟  اروپایی ها 

سازش با کسانی است که ملت ما را تروریسم می دانند؟ آیا جناب ظریف 

همچنان هم می تواند با عاملان تحریم شدن خودش سر یک میز بنشیند 

و لبخند بزند؟

کشور  آبادانی  راه حل  امروز  دولت  نظر  برخلاف  که  است  این  ما  اعتقاد 

جلوگیری  و  کشور  مالیاتی  نظام  اصلاح  پولی_بانکی،  نظام  اصلاح  در 

از  جلوگیری  و  خصوصی سازی  صحیح  مدیریت  مالیاتی،  فرارهای  از 

فساد و رانت خواری در این راستا، تکیه بر ظرفیت های داخلی، ساخت 

واردات  کاهش  صادرات،  مدیریت  ملی،  تولید  رونق  پتروپالایشگاه ها، 

بی رویه و غیرضروری، جلوگیری از خروج و قاچاق کالا و ارز و ثروت های 

ملی و مبارزه با فساد اداری است.

تجربه نشان داده راهبرد مذاکره برای بهبود وضعیت اقتصادی و معیشتی 

نیز  غذا  برابر  در  نفت  مذاکره  تحقیرآمیز  راهبرد  است،  شکست خورده 

به  کاملا  نیز  مذاکره  برای  مذاکره  راهبرد  امروز  و  است  خورده  شکست 

اروپای وابسته و آمریکای قلدرمسلک، دشمنان  از عقلانیت است؛  دور 

قسم خورده نظام انقلابی ما هستند و عنوان های متفاوت ۱+۵، ۱+۷ و 

۱+۴ و هر عنوان دیگری صرفا وقت کشی طرف غربی در انجام تعهدات 

خود در قبال جمهوری اسلامی است.

تاکید کردیم تجربه ناپذیری دولت در قبال خصومت آشکار غرب و تقابل 

با اندیشه موفق مقاومت زیان های جبران ناپذیری را متوجه نظام اسلامی 

با تروریست های اقتصادی  کرده است و کلید تحولات مثبت نه سازش 

غرب که جوانان متعهد و متخصص در درون نظام اسلامی است، کلید 

نسلی  هستند،  انقلابی  جوانان  هوشمندانه  مقاومت  مثبت  تحولات 

که با ایده اقتصاد مقاومتی پای کار مسائل اقتصادی جامعه است ولی 

توسط دولت پای کار آورده نشده اند. هیاهوی امروز دولت و رسانه های 

پای میز مذاکره ای که  زنجیره ای در کشاندن دوباره جمهوری اسلامی 

بارها و بارها شکست خورده است؛ جهت زمینه سازی دیدارهای احتمالی 

در نشست سالیانه سازمان ملل هست که لازم است هشدار بدهیم جریان 

نیز نخواهد خورد، پس  را  نیویورک  نان مذاکرات  شکست خورده سازش 

بهتر است از برجام عبرت گرفته و این تجربه تلخ را تَکرار نکنند. دستگاه 

دیپلماسی بعد از آنکه استراتژی اقدام در برابر اقدام را در دستور کار قرار 

نداد و یک جانبه به استقبال هیچ رفته بود باید با گام سوم کاهش تعهدات 

از اشتباهات چندین ساله را جبران کرده و همچنین  برجامی گوشه ای 

سیلی محکمی به پیکره قلدرمآب، قانون گریز و نامتعهد غربی ها بزند تا 

متوجه شوند قدرت دستگاه دیپلماسی دولت مانند سیلی های متعدد 

دلاوران نیروهای مسلح جمهوری اسلامی فتوشاپی نیست.

»فرهیختگان« در گفت وگو با کارشناسان آموزش عالی،تغییر شیوه پذیرش دانشجو در مقطع کارشناسی ارشد را مورد بررسی قرار داده است

خطر بازگشت یک طرح شکست خورده به آزمون ارشد

معاون آموزشـــی جدید وزارت علوم کمی پس از انتصاب در 

اواخر تیرماه ســـال جاری در یکی از نخستین گفت وگوهای 

رســـانه ای اش از درخواست دانشگاه های بزرگ کشور برای 

اصلاح و تغییر شیوه پذیرش دانشجو در مقطع کارشناسی ارشد 

 سخن گفت. خاکی صدیق، اوایل مرداد در گفت وگو با »مهر «

با اشاره به این موضوع که دانشگاه های برتر خواستار تفویض 

اختیار در پذیرش دانشـــجوی کارشناسی ارشـــد به صورت 

آ.ت.ت هستند، خاطرنشان کرد که در جلسه معاونت آموزشی 

وزارت علوم با آنها، یکی از درخواست های معاونان آموزشی 

دانشـــگاه های برتر، پذیرش دانشجوی کارشناسی ارشد به 

شـــیوه »آ.ت.ت« بوده؛ موضوعی که بخشی از آن مربوط به 

ســـازمان سنجش و آموزش کشور می شود و باید درخصوص 

آن در شورای سنجش و پذیرش دانشجو تصمیم گیری شود. 

حالا با گذشت بیش از ۱0 سال ازآخرین سال  اجرای طرح 

»آ.ت.ت«، دوباره باب صحبت از آن در محافل علمی و رسانه ها 

باز شده و مخالفان و موافقان مختلف دیدگاه های خود را نسبت 

به آن بیان می کنند. 

  پذیرش به شیوه آ.ت.ت چگونه است؟

»آ.ت.ت« مخفف عبارت آزمون تشریحی تکمیلی است. این 

طرح به مدت سه سال از سال  ۱۳۸۲ تا ۱۳۸۵ همراه با کنکور 

کارشناسی ارشد اجرا شد. این طرح امکان  پذیرش دانشجو 

به وســـیله مصاحبه در برخی رشته های پرطرفدار یا خاص را 

به دانشـــگاه ها می داد. در رشته های عادی نمره کل شامل 

۸0 درصد نمره آزمون و ۲0 درصد معدل مقطع کارشناســـی 

بـــود ولی در رشـــته های آ.ت.ت ۳0 درصد نمره کل را امتیاز 

داده شده از سوی دانشگاه شـــامل می شد که در سال آخر 

به دلیل اعتراضات به ۲0 درصد کاهش یافت. داوطلبان در 

رشته های آ.ت.ت ابتدا در کنکور شرکت کرده و سپس به میزان 

سه برابر ظرفیت، افراد برای بخش دوم )آزمون کتبی تشریحی، 

مصاحبه و بررســـی سوابق( به دانشگاه ها معرفی می شدند. 

مهم ترین نکته در این طرح اختیار عمل دانشگاه ها در جذب 

دانشجویان معرفی شده بود. این طرح اجازه می داد دانشگاه 

از بین تعدادی داوطلب با توجه به سوابق علمی و تاثیر نمره 

آزمون دانشجویان مورد نظر خود را انتخاب کند.  این طرح که 

در سال ۱۳۸۱ با هدف افزایش نقش و مشارکت دانشگاه ها 

در پذیرش دانشجوی دوره های تحصیلات تکمیلی تصویب 

و در سال ۱۳۸۲ اجرا شد، نهایتا آبان ماه ۸۵ با اعلام معاون 

وقت وزارت علوم اجرای آن براساس مصوبه کمیته برنامه ریزی 

آزمون های تحصیلات تکمیلی در آزمون کارشناسی ارشـــد 

سال ۱۳۸6 متوقف شد. توکلی، معاون وقت سازمان سنجش 

درخصوص لغو این طرح می گوید: »در طرح آ.ت.ت به جز نمره 

آزمون، ســـوابق علمی داوطلب و مصاحبه نیز ملاک پذیرش 

دانشجو در دوره تحصیلات تکمیلی محسوب می شد. سال 

۸۴ انجام مصاحبه در پذیرش دانشـــجوی کارشناسی ارشد 

دانشـــگاه ها به دلیل پاره ای از مشکلات حذف شد و امسال 

نیز پس از بررســـی و کار کارشناسی به دلیل حجم بالای کار 

اجرایی در انجام طرح آ.ت.ت و مشـــکلات ایجادشده برای 

دانشگاه ها، این طرح لغو شد. «

  تغییر شیوه پذیرش نیازمند مصوبه شورای سنجش

منصور غلامی، وزیر علوم، تحقیقات و فناوری به »فرهیختگان« 

گفت: »ما قانونی تحت عنوان سنجش و پذیرش داریم که در آن 

ظرفیت های مشخصی در نظر گرفته شده است. در چارچوب 

همین ظرفیت ها به دانشگاه ها می توان اختیار داد یا تفویض 

کرد؛ لذا وضعیت اختیارات فعلی دانشـــگا ه ها فراتر از قانون 

نیست. بنابراین هر تصمیمی درخصوص تغییر روش پذیرش 

داوطلبان ورود به دانشگاه ها ازجمله تفویض اختیارها نیازمند 

مصوبه شورای سنجش و پذیرش است.« 

  شیوه پذیرش دانشجویان ارشد در بوته نقد

تغییرات شـــیوه پذیرش همیشـــه محل نقـــد و انتقادهای 

کارشناسان فضای آموزش عالی بوده و هست؛ چه آن زمانی 

کـــه در ابتدای دهه ۸0 آ.ت.ت به تصویب رســـید، چه پس 

از آنکه اجرایش متوقف شـــد و پذیرش دانشجویان به حالت 

قبلی برگشـــت و چه در روزهای اخیـــر که دوباره صحبت از 

اصلاح شیوه پذیرش بیشتر شنیده می شود. »فرهیختگان« 

در شـــماره امروز با دو تن از معاونان آموزشی دانشگاه ها که 

نظرات متفاوتی نســـبت به اجرای این طرح دارند، گفت وگو 

کرده که در ادامه می خوانید. 

عدالت آموزشی با اجرای آ.ت.ت برقرار نمی شود

امیر احمری نژاد

معاون آموزشی و تحصیلات تکمیلی 

دانشگاه آزاد اسلامی واحد یادگار امام)ره(

در وهله اول باید توجه کرد که زیرسـاخت لازم 

بـرای اجـرای چنیـن طرح هایـی و تغییـر مدل 

پذیـرش دانشـجویان کارشناسی ارشـد فراهم 

شـده اسـت یـا خیـر. نمونـه همیـن مسـاله در 

فضـای دکتـری درحـال پیاده سـازی اسـت، نمونه آن سـال گذشـته بود کـه موضوع 

دکتـری در دانشـگاه آزاد اسـلامی بـه صـورت غیرمتمرکـز اجـرا شـد و یـک فـرد امتیاز 

ایـن را داشـت کـه در واحدهـای مختلفـی پذیـرش شـود، در هـر یـک از ایـن واحدها 

مصاحبـه می شـد و هرکـدام نمـره ای بـه او می دادند که نکته اصلی در تفاوت سـطح 

نمـرات داوطلبـان بـود. همیـن باعـث شـد امسـال مصاحبه هـا به شـکل متمرکز در 

واحد علوم وتحقیقات برگزار شـود. این مسـائل حالا در پذیرش کارشناسی ارشـد به 

وجـود خواهـد آمـد و فضـا را از حالت رقابتی خارج خواهد کرد.  جنبه راسـتی آزمایی 

چنیـن طرحـی چگونـه تامین خواهد شـد؟

متاســـفانه در دانشگاه های مطرح دولتی فضایی وجود داشت که به دانشجویان 

خودشان نمره بیشتری در مصاحبه می دادند، برای بنده هم پیش آمده بود؛ زمانی که 

در کنکور دکتری در دانشگاه علم و صنعت قبول شدم، در مرحله مصاحبه با توجیه 

اینکه مقطع کارشناسی را در دانشگاه آزاد اسلامی تحصیل کرده ام، نوع دیگری به 

موضوع نگاه کردند. همیشه در این دانشگاه ها، امتیازات خاصی برای دانشجویان 

خودشان قائل می شوند، این باعث می شود عدالت آموزشی برقرار نشود و از سوی 

دیگر کنترل ها و نظارت ها روی امتیازات و مبنای داوری دشـــوار شود. به طریقی 

می خواهند دانشجوی خودشان را جذب کنند، درحالی که می بینیم دانشجویان 

دانشگاه آزاد اسلامی در برخی رشته ها توانمندی بیشتری از خود نشان می دهند 

و در برهه های مختلف قبولی  بالایی هم در دانشـــگاه های سراســـری سطح یک 

داشته اند. اجرای چنین طرحی جلوی ورود چنین استعدادهایی را به دانشگاه های 

دولتی برتر کشور می گیرد و طبیعی است بنده هم موافق این طرح نباشم. پیش تر 

هم تجربه این موضوع را داشته ایم، فضایی که رقابت را از بین می برد. جلوی ورود 

دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی را می گرفتند و طبیعتا در فضای مصاحبه می توان 

ایـــن نگاه را اعمال کرد.  می توان حدنصاب هایـــی را با توجه به تراز، رتبه، گروه و 

دانشـــگاه در نظر گرفت. در نظر بگیرید که گروه برق یکی از دانشگاه ها به عنوان 

یک برند برای آن دانشگاه شناخته می شود، بنابراین نمی شود صرفا تک بعدی یا 

مثلا دانشگاهی به این مساله نگاه کرد. 

باید براســـاس میزان خروجی ها و شاخص های مختلف نظیر عملکرد پژوهشی 

معیارها را اعمال کرد و کمینه ای در نظر گرفت تا درصورت کسب امتیاز مشخصی 

دانشـــجو وارد فاز رقابتی برای ورود به دانشـــگاه  شود. به نظر من اگر بخواهیم 

چنین طرح هایی را پیاده کنیم، بهترین حالت این اســـت که حدنصابی در نظر 

گرفته شـــود برای کل داوطلبان یک گروه آزمایشی و پس از آن با توجه به نمرات 

آزمون اولویت  ها مشـــخص شود؛ اما در مجموع موافق مصاحبه نیستم، چراکه 

پیش تر هم تجربه کرده ایم و می دانیم با چنین مدلی در حق مجموعه دانشگاه 

آزاد اسلامی کم لطفی می شود. 

زمان اجرای آ.ت.ت

برخی مشکلات پذیرش دانشجویان ارشد وجود نداشت

سیدمحمدحسین کریمیان

معاون آموزشـــی و تحصیلات تکمیلی 

دانشگاه امیرکبیر

ابتدا باید توجه داشت هر طرحی که ادامه 

پیدا نکرد دلیلی بـــر عدم موفق بودن آن 

نیست. در دوره تحصیلات تکمیلی، اصولا 

بخش تحقیق، بخش اصلی تحصیل است- 

در دوره دکتری ســـنگین تر و در دوره ارشـــد کمی کمتر- دانشـــگاه ها یعنی 

سیســـتمی که می خواهد تحقیقات را پیش ببرد، باید در انتخاب دانشـــجو 

ســـهم داشته باشد. در دوره کارشناسی که ملاک ورود به دانشگاه کنکور در 

نظر گرفته شـــده، ما با حجم وسیعی از دانشجویان مواجه هستیم که در یک 

طیف از قوی تا ضعیف توزیع شده اند. این افراد  انگیزه ادامه تحصیل مشخصی 

دارند، یعنی تکلیف شان روشن است؛ دیپلم را گرفته و حالا تصمیم  گرفته اند 

تحصیلات خود را تا مقطع لیسانس ادامه دهند. دوره کارشناسی ارشد که تا 

حدودی هم متفاوت با دکتری اســـت، مقطعی انتخابی است که حساسیت 

چندانـــی برای ادامه کار و زندگی ندارد و می تـــوان به آن عنوان »دلخواه« را 

اطـــلاق کرد. پس نوع انتخاب باید جوری باشـــد که هدف خاصی را مدنظر 

داشته باشد، کسانی که می خواهند دوره خاصی ببینند و محقق شوند وارد 

این مقطع می شوند، نه اینکه فقط برای فرار از سربازی یا عقب انداختن زمان 

مواجهه با مشکل کار و اشتغال به فکر استفاده از دوره ارشد بیفتند؛ وضعیت 

فعلی در پذیرش دانشجوی ارشد همین گونه است. 

امتحانی که الان از دانشجویان گرفته می شود، عمومی است. اگر شما همین 

الان به سازمان سنجش مراجعه کنید، چون در این امتحان فقط ظرفیت های 

خالی را با افراد پر می کنند، از یک حدی به بعد نفراتی وارد دوره کارشناسی ارشد 

می شوند که نمره صفر و منفی دارند. ایراد ما اینجاست که در دوره ارشد خط 

نمی کشیم؛ اینکه دانشجوی خوب، متوسط و ضعیف تا حد مشخصی اجازه 

ورود داشـــته باشد. مثلا اگر دانشجو مجموع نمره و ترازش از نمره مشخصی 

کمتر شود، با وجود صندلی خالی، صلاحیت علمی گذراندن این دوره را ندارد. 

ما هم چنین چیزی در کارشناسی ارشد نداریم و در شرایط فعلی گاهی اوقات 

صندلی های خالی با نمرات منفی حتی تکمیل می شود. 

بنـــده هم از نظر معاون وزیر علوم دفاع می کنم و توصیه ما این اســـت که در 

جذب کارشناسی ارشـــد حتی اگر حالت مصاحبه را که حالت خوبی اســـت، 

اجرا نمی کنند؛ لااقل در یک سری از دانشگاه ها - در کمترین حالت- ترازی را 

تعیین کنند. همین وضعیت در دکتری تا حدی وجود دارد، در این دوره پس 

از آزمون از دانشـــگاه ها ترازی را می خواهند که پس از اعلام تراز از سمت ما، 

نتایج مشـــخص می شود که این روش از فضای فعلی پذیرش در مقطع ارشد 

خیلی بهتر است؛ البته اگر آن را هم خراب نکنند!

زمانی که دانشجویان را در کارشناسی ارشد  فیلتر و رده بندی می کردیم، شرایط 

بهتر بود. بودجه دانشـــگاه ها از کجا تامین می شـــود؟ دولت و مالیات و پول 

نفت همین مردم بودجه دانشگاه ها را تامین می کنند. زمانی هزینه آموزش و 

تحصیل توسط خود فرد پرداخت می شود اما وقتی دولت این هزینه را پرداخت 

می کند طبیعی اســـت که این هزینه خرج دانشجویی شود که توانایی دارد. 

حتی در دانشگاه آزاد اسلامی هم درجه بندی وجود دارد، مثلا دانشجویانی 

کـــه می توانند در واحد علـــوم و تحقیقات تحصیل کنند با توجه به بالا بودن 

سطح علمی این واحد، محدود هستند. به نظر من باید شرایط اصلاح شود و 

به طور کلی زمانی که آ.ت.ت بود این مشکلات وجود نداشت. 

موضوع دیگری که در حوزه کارشناسی ارشـــد وجود دارد، دوره های مجازی 

این مقطع اســـت. از زمانی که کنکور ورودی این دوره ها به سازمان سنجش 

رفت و عمومی شد، تقریبا ۸0درصد ظرفیت ها حذف شد و دیگر در این حالت 

دانشـــجو نمی گیرند. دانشگاه امیرکبیر حدود سه تا چهار دانشجو به همین 

شیوه داشت. کنکور ارشد دوره مجازی وقتی زیرنظر سازمان سنجش و توسط 

دانشـــگاه برگزار می شـــد، متقاضیان در آزمون تخصصی شرکت می کردند 

و پذیرش می شـــدند. از زمانی که پذیرش آن به کنکور ســـپرده شد، با افت 

مواجه شد و کســـانی که براساس حرفه شان می خواستند تخصص بگیرند، 

نتوانســـتند قبول شوند، بنابراین هم کیفیت کاهش پیدا کرد و هم به خاطر 

تعداد کم، تقریبا تعطیل شد. این دوره های مجازی را می توان به عنوان یکی 

از راهکارها در کنار تغییر شـــیوه عنوان کرد به شـــرطی که آزمون ورودی در 

اختیار دانشگاه باشد. 

صحبت هایی که در رابطه با اعمال سلیقه دانشگاه ها در پذیرش  دوره دکتری 

مطرح می شود، در حد حرف است، این حرف باید تبدیل به آمار شود. دانشجویانی 

که در دوره کارشناسی و در پنج دانشگاه فنی تهران -که در یک رده مشغول 

 فعالیت هستند - یعنی تهران، شریف، امیرکبیر، خواجه نصیر و علم و صنعت

 تحصیل کرده اند در دانشـــگاه های دیگر به راحتی پذیرش می شـــوند. اگر 

دانشـــجوی خوبی از دانشگاه تهران بیاید چرا نباید آن را جذب نکرد. ممکن 

است بگویید این پنج دانشگاه فقط از خودشان دانشجو می گیرند؛ معلوم است 

دانشـــجویی از این دانشگاه ها که نسبت به دانشجوی سیستان و بلوچستان 

بهتر امتحان می دهد به راحتی پذیرفته می شود. اما اینکه بگوییم ما دانشجوی 

ضعیف خود را ترجیح می دهیم، درســـت نیســـت؛ چراکه تولید علمی ما کم 

می شود و روی رتبه علمی مان تاثیر می گذارد. به خاطر همین توجه به آمارها 

نشان می دهد این گونه صحبت ها سندی ندارد. 
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ابوالفضل مظاهری
روزنامه نگار

حمزه دستیار
دبیر سیاسی اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان مستقل

رایزنی برای برداشتن کنکور توسط شورای عالی انقلاب فرهنگی

جلسـه دیـدار سـعیدرضا عاملـی، دبیـر شـورای عالی انقـلاب فرهنگـی بـا جمعـی از 

نخبگان و برگزیدگان کشـوری پنجم شـهریور در محل دبیرخانه شـورای عالی انقلاب 

فرهنگـی برگـزار شـد. عاملـی بـا اشـاره به موانع و مشـکلات پیش روی اجـرای حذف 

کنکور گفت: »متاسـفانه تاکنون امپراتوری کسـب وکار کنکور مانع برداشـته شـدن 

کنکـور شـده اسـت و در حـال حاضـر مشـغول رایزنـی و زمینه سـازی بـرای برداشـتن 

کنکور و رفتن به سـمت روش های منطقی تر برای سـطح بندی متناسـب متقاضیان 

رشـته های مختلف هسـتیم.« او خطاب به نخبگان حاضر در جلسـه اظهار داشـت: 

»در صورتی کـه ایـده منسـجمی بـرای ارائـه راه حلـی جهـت حـذف کنکـور و اسـتقرار 

روش های مناسـب و منطقی داشـته باشـید، استقبال می کنیم.«  دبیر شورای عالی 

انقلاب فرهنگی با اشـاره به لزوم توجه به شایسته سـالاری و تخصص گرایی در کشـور 

گفـت: »عمیق تریـن لایـه عدالـت بـه تخصص گرایـی مربـوط می شـود و در این زمینه 

نیازمند کار جدی هسـتیم.« 

ضرورت ایجاد مراکز »ژن درمانی« در کشور

رضـا ملـک زاده، معـاون تحقیقـات و فنـاوری وزیـر بهداشـت در افتتاحیـه کنگـره 

پژوهشـی سـالانه دانشـجویان علوم پزشکی کشـور به میزبانی کرمانشاه، با اشاره 

بـه توفیقـات کشـور در تولیـدات علمـی در حـوزه پزشـکی و سـایر حوزه هـا گفـت: 

»ایـن توفیقـات در حالـی بـه دسـت آمـده کـه اعتبـارات پژوهشـی مـا در قیـاس با 

دیگر کشـورها کم اسـت و عمده دلیل این موفقیت ها تلاش پژوهشـگران کشـور 

اسـت.«او با بیان اینکه امروزه با ژن درمانی بسـیاری از سـرطان ها و بیماری های 

مادرزادی قابل درمان اسـت، گفت: »در حوزه ژن  درمانی در ایران عقب هسـتیم و 

نیـاز اسـت سـرمایه گذاری اساسـی در این حـوزه انجام و چند مرکـز ژن درمانی در 

کشـور ایجاد شـود که یکی از این مراکز می تواند در کرمانشـاه باشـد.« ملک زاده 

همچنیـن  بـا اشـاره بـه توسـعه اسـتفاده از تکنولـوژی در حوزه سـلامت گفـت: »با 

توجـه بـه ضریـب بـالای اسـتفاده از تلفن همراه  در کشـور باید به سـمتی برویم که 

از ایـن تکنولـوژی بـرای آموزش در حوزه سـلامت اسـتفاده کنیم.« 

دانشگاه علوم پزشکی تهران دانشجویان انتقالی از خارج را نمی پذیرد

امیرعلـی سـهراب پور، معـاون آموزشـی دانشـگاه علـوم پزشـکی تهـران گفـت: »در سـال 

تحصیلـی جدیـد ایـن دانشـگاه برنامـه ای بـرای ثبت نـام از دانشـجویان انتقالـی از خـارج 

نـدارد.« او گفـت: »در سـال گذشـته دانشـگاه علـوم پزشـکی تهـران بـا تعییـن معیارهـای 

علمی، از میان دانشـجویان واجد شـرایط انتقالی از خارج به داخل، در مجموع دو نفر در 

رشـته پزشـکی، سـه نفر در رشـته داروسـازی و ۳۳ نفر در رشـته دندانپزشـکی را که بالاترین 

امتیاز را داشـتند، جذب کرد.« سـهراب پور افزود: »سیاسـت دانشـگاه علوم پزشـکی تهران 

در سـال جاری عـدم پذیـرش تعـداد بیشـتری از ایـن دانشـجویان اسـت. طبیعتـا ایـن افراد 

می توانند در سـایر دانشـگاه های متقاضی که تعدادشـان هم کم نیسـت، ثبت نام کنند.« 

معـاون آموزشـی دانشـگاه علـوم پزشـکی تهـران افـزود: »طی سـال های گذشـته، به تدریج 

دوره های شـهریه پرداز پزشـکی، دندانپزشـکی و داروسـازی از دانشـگاه علوم پزشکی تهران 

برچیـده شـده اسـت، به طـوری  کـه از مهرمـاه ۹۸ هیچ دانشـجوی جدید شـهریه پردازی در 

دانشـگاه در این سـه رشـته نخواهیم داشـت.« 


